

ISSN 2782-6511

**И**СТОРИКО-  
ГЕОГРАФИЧЕСКИЙ  
ЖУРНАЛ

---

**№ 1 (ТОМ 1)  
2022**

## СОДЕРЖАНИЕ

### ТЕОРИЯ И ПРАКТИКА ИСТОРИЧЕСКОЙ КАРТОГРАФИИ

- Гришин Е. С., Уманский Л. А.* Методические основы регионального исторического картографирования на материале единой цифровой модели европейской части Российской империи ..... 6
- Дедук А. В.* Из истории землевладения кн. Хотетовских в XV–XVII вв. (к вопросу о расположении центра Хотетовского удела Карачевского княжества) ..... 30
- Санжаров В. А., Баканова Е. Н.* Королевский итинерарий Филиппа VI Валуа: феномен «номадизма» властных институтов в Средние века ..... 52
- Разинков С. Л.* Анализ развития сети учебных заведений профессионально-технического образования в Свердловской области в 1920–1950-е гг.: опыт использования технологии баз данных и геоинформационных систем ..... 64

### АРХЕОЛОГИЯ

- Кайсин А. О., Борисова А. М., Глазырина М. К.* Хлыновский кремль в XVI–XVIII вв. по археологическим данным ..... 82
- Пушкова А. А.* География расселения мордвы в Окско-Сурско-Цнинском междуречье VIII — первой половине XIII вв. .... 93

### ИСТОЧНИКИ

- Кашаева Ю. А.* Картографическое наследие XVIII–XX вв. в хранилищах Пермского края (характеристика, формирование, использование) ..... 100
- Рыжова М. М.* Карты Д. Н. Вергуна как один из инструментов структурирования русской националистической мысли начала XX в. .... 114

### РЕЦЕНЗИИ И ДИСКУССИИ

- Беляков А. В.* Открывая Мещеру (рецензия на кн.: Акчурин М., Ишеев М., Абдиев А. Эпоха татарских князей в Мещере (XV–XVII века). Казань: Институт истории им. Ш. Марджани, 2021. 316 с.) ..... 128
- Шеков А. В.* О датировке новосильско-литовского договора середины XV в. в свете исторической географии ..... 138

### СООБЩЕНИЯ

- Юбилей Сергея Михайловича Каштанова ..... 144

## CONTENTS

### THEORY AND PRACTICE OF HISTORICAL CARTOGRAPHY

- Grishin E. S., Umansky L. A.* Methodological foundations of regional historical mapping based on the material of a unified digital model of the European part of the Russian Empire ..... 6
- Deduk A. V.* Touching upon the history of the Khotetovsky princes' land ownership (in concern with the question of the location of the centre of Khotetovsky's inherited land in Karachevsky Principality) ..... 30
- Sanzharov V. A., Bakanova E. N.* Royal Itinerary of Philip VI of Valois: the Phenomenon of "Nomadism" of Power Institutions in the Middle Ages ..... 52
- Razinkov S. L.* Analysis of the development of a vocational educational institutions network in the Sverdlovsk region in the 1920s–1950s by means of using database technology and GIS ..... 64

### ARCHAEOLOGY

- Kaisin A. O., Borisova A. M., Glazyrina M. K.* The Khlynov Kremlin in the 16<sup>th</sup>–18<sup>th</sup> centuries according to the data from archaeology ..... 82
- Pushkova A. A.* Settlement geography of the Mordvins in the Oka-Sura-Tsna interfluve of the 8<sup>th</sup> — first half of the 13<sup>th</sup> centuries ..... 93

### SOURCES

- Kashaeva Yu. A.* Cartographic heritage of the 18–20<sup>th</sup> centuries in the repositories of the Perm Region (characteristics, formation, use) ..... 100
- Ryzhova M. M. D.* Vergun's maps as a tool for structuring Russian nationalist idea in the early 20<sup>th</sup> century ..... 114

### REVIEWS AND DISCUSSIONS

- Belyakov A. V.* Discovering the Meshchera  
(Review: Akchurin M., Isheev M., Abdiev A. The era of the Tatar princes in the Meshchera (15–17<sup>th</sup> centuries). Kazan: Sh. Mardzhani Institute of History, 2021. 316 p.) ..... 128
- Shekov A. V.* On the dating of the Novosilsk-Lithuanian Treaty of the mid-15<sup>th</sup> century in terms of historical geography ..... 138

### INFORMATION

- Anniversary of Sergei Mikhailovich Kashtanov ..... 144